
راحــت کــار کنیم. امــا مــردم متاسفانه ایــن حرف ها را می گویند و 
خیلی ها هم این برداشت را می کنند. البته بی دلیل نیست و این 
از بزرگی رهبر ماست که وقتی از انرژی هسته  ای صحبت می کنند 
از سلول های بنیادی و شبیه ساز هم یاد می کنند لذا این قرینه، 
این حس را به مردم می دهد. در صورتی که واقعا ما بودجه های 
محدودی داشتیم و فقط و فقط براساس عشقی که به این کشور 
داشتیم این حرکت ها را کردیم. حرکت هایی بود که از دل برآمد و 

خدا هم به آن ها برکت داد. 

ــار کــرده ایــد،  ــن مــدتــی کــه شما و پژوهشگاه تــهــران ک در ای
یف شده در دولــت داشتید یا همان جهاد  منبع مالی تعر

دانشگاهی بوده؟
حدودا بیست درصد بودجه مان را جهاد دانشگاهی می دهد 
و مابقی آن را از درآمــد کارهایمان و پروژه هایی که می نویسیم یا 

خیری که از مردم می رسد تامین می کنیم. 

پس مسائل مالی در تغییر رویکردهایی که داشتید و بعضا 
سراغ شرکت رفتید بی تاثیر نبوده؟

منابع مالی جهاد دانشگاهی در کل ایــران محدود اســت و 
اغلب از درآمدهایی که از کارهای دیگرش مثل تدریس زبان و... 
کسب می کند تامین می شود. یا ما از خدمات درمانی مان کسب 
درآمــد می کنیم یا بــالاخــره امـــروزه از درآمــدهــای جانبی که داریــم 
ایجاد می کنیم یا از گرنت هایی که می نویسیم و آن ها را می گیریم 
خودمان را تامین می کنیم. بودجه ی مستمر مشخص و مصوبی 
نداریم. متاسفانه یکی از آن لوله  های نفت را در ورودی پژوهشگاه 

رویان نگذاشتند.}خنده{

کارهایی بوده که بخواهید انجام بدهید و واقعا با مشکل 
مالی و زیرساخت و... مواجه بشوید؟

بسیار بسیار زیاد.

پس برنامه های زیادی داشتید که نتوانستید اجرا کنید
برنامه داشتیم و بــالاخــره مــحــدودیــت هــایــی هــم داشتیم. 
از طرفی هیچ وقت دلــمــان هــم نمی خواهد یــک رشــد بادکنکی 
داشته باشیم؛ بالاخره رشد هم باید متناسب با زیرساخت های 
خودش باشد. همانجور که می دانید در تکنولوژی، آدم ها بیشتر 
از دستگاه ها و زیرساخت ها صحبت می کنند و حرف برای گفتن 
دارند و اینکه آدم ها بتوانند هم زمان عشق و برنامه ی زیرساختی 

را با هم پیش ببرند خودش هم همیشه یک محدودیت است. 

تا الان در مجموعه شما چند نوزاد متولد شده؟
در مرکز بــاروری ناباروری که من کار می کنم متجاوز از هزاران 
ــران یک امــر روتین است  ــان نازایی در ای ــده. درم بچه به دنیا آم
و مثل ایــن اســت کــه شما مــی رویــد در یــک بیمارستانی عمل 

آپاندیس می کنید. به همین صورت روش 
آی.وی.اف هم روش روتینی شــده! البته 
کارآمد بودنش تفاوتی دارد که از هزار عمل 
آپاندیس هر هزارتایش موفق اســت ولی 
در روش هــای آی.وی.اف درصــد موفقیت 
به ذات خــودش سی تا چهل درصــد است 
حالا هرکس بتواند این موفقیت را برساند 
کار مهمی کرده - البته از راه صحیح- چون 
در آی.وی.اف شما می توانید بدون رضایت 
تخمک اهدایی و اسپرم اهدایی بدهید و به 
صورت غیرقانونی موفقیت تان را بالا ببرید 
ولی در چهارچوب اخــلاق پزشکی ما خوب 
توانستیم انجام بدهیم و من موفقیت ها 
را پایه گذاری روش های مبتنی بر تحقیقات 
می دانم و بیشتر از آن لذت بــردم چون که 
همه دارند آن روش روتین را ارائه می دهند! 
مثلا یــک بیماری بــه نــام گلوبوزواسپرمی 
وجـــود دارد یعنی اســپــرم هــا یــک ســر گــرد 
کروزومی که بــرای نفوذ به  دارنــد و کلاهک آ
تخمک اســت را نــدارنــد. تقریبا تمام ایــران 
الان می دانند که بیماران گلوبوزواسپرمی  
بــایــد بیایند اصفهان و در مجموعه ی ما 

فقط و فقط 
براساس عشقی 
که به این کشور 

داشتیم این 
حرکت ها را کردیم. 

حرکت هایی بود 
که از دل برآمد و 

خدا هم به آن ها 
برکت داد.
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